
 
  
 

                  
 

 
 
  

 

Zastupitelé na schůzi dne 7.6.2017 schválili: 
- územní plán obce Radim 
- závěrečný účet obce za rok 2016 
- peněžní příspěvky pro ČSČK a pro dopravní hřiště v Jičíně 
- vyvěšení záměru o prodeji pozemku p.č. 67/2 a části 67/1 na Tužíně 

- Zdeňka Stříbrná - 

Prosby  obecního úřadu 
 

Neděle by měla být dnem odpočinku, proto prosíme, buďte ohleduplní ke svým spoluobčanům, odložte alespoň v 
nedělní odpoledne křovinořezy, sekačky, pily a různé hlučné zahradní nářadí. Každý má právo po pracovním týdnu na 
trochu klidu, chce si vypít na zahradě kávu a relaxovat. Třeba právě Váš soused, který si nechce dělat mrzutosti a tak 
raději mlčí. 
Kontejnery na plast 
Blíží se léto a s ním i velmi teplé dny. Zcela jistě se tak zvýší spotřeba nápojů. Prosíme, abyste lahve sešlápli či jinak 
zmenšili jejich objem. Do kontejneru se tak vejde mnohem více a nebude se dělat nepořádek z odložených odpadků, 
které se do kontejneru nevejdou.  

 
 

MUDr. Vladimír Klos nebude ve dnech  
6.7.,13.7., 3.8.,10.8.,17.8. 
v Radimi ordinovat. 

 

Pranostiky na červen 
V červnu deštivo a chladno způsobí rok neúrodný snadno. 
Červen mokrý a studený - bývají žně vždy zkaženy. 
Je-li červen mírný, nebude v prosinci mráz silný. 
 
 

Ohlédnutí za Dnem matek 
Dne 14.5.2017  pořádala obec jako každoročně pro místní ženy 
Den matek. Sešlo se nás asi 80 žen. V letošním roce jsme si 
poslechly hudební vložku již zkušené Aničky Zedníčkové. V Radimi 
nám vyrůstá mladičká nadějná zpěvačka Natálka Karbanová, 
která nám zazpívala 2 písně a moc se všem líbila, právem sklidila 
velký potlesk. Na letošní rok byla pro ženy překvapením módní 
přehlídka 30. let v předvedení sdružení „Sestry Chalupovy“ z 
obce Skalice u Hradce Králové. Mezi jednotlivými vstupy nám 
zahráli manželé Havelkovi a ti nám také zpříjemnili hudební 
produkcí celý nedělní podvečer. Letošní Den matek byl velice 
vydařený, všechny jsme odcházely spokojené a těšíme se na 
příští rok.  

- Zdeňka Stříbrná - 
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Výročí v našich vískách 

Červenec 
 

Vlasta Sedláčková (89) 



    

 

  

Květen ve školce a škole 
MŠ 
I v měsíci květnu jsme ve školičce nezaháleli. Děti pokračují v 
plaveckém kurzu, kde si nejenom zvykají na vodu a hrají si, 
chodí do páry, ale také se zdokonalují v plaveckých 
schopnostech. 
3.5. proběhl v naší MŠ zápis  dětí na školní rok 2017/2018.  
Přišlo 8 dětí se svými rodiči. Panovala velmi přátelská 
atmosféra, a zatímco paní ředitelka hovořila s rodiči, děti si 
mohly prohlédnout prostory školky, pohrát s hračkami a 
seznámit se s novými kamarády. Všichni byli srdečně pozváni, 
aby se během následujících měsíců kdykoliv zastavili a přišli 
mezi nás. 
Dalším důležitým datem pro nás bylo 16. 5. Děti si pro své 
maminky k tomuto svátku připravily krátké pásmo básniček a 
písniček, také vyrobily přáníčka a svým vystoupením potěšily 
nejen maminky, ale i své paní učitelky a všechny přítomné. 

Na závěr měsíce k nám přijela paní fotografka. I když jsme se všichni obávali nepříznivé předpovědi počasí, děti vše zvládly na 
jedničku a čekají je hezké fotografie s kamarády ze školní zahrady. 
Za měsíc tu budou letní prázdniny, a protože máme před sebou ještě mnoho akcí v měsíci červnu, držte nám prosím pěsti, ať se 
vše podaří. 
 
ZŠ 
Počínaje květnem jakoby se počasí umoudřilo a 
nastalo ne jaro, ale rovnou léto. Tudíž jsme 
většinu času trávili venku na zahradě na čerstvém 
vzduchu. Pěkného, slunného počasí jsme využili i 
v dopoledních hodinách, kdy jsme se s dětmi učili 
venku pod širým nebem. Druhou květnovou 
neděli slaví všechny maminky svátek. K této 
příležitosti vystoupila a zazpívala Natálka 
Karbanová za doprovodu paní ředitelky Jany 
Zedníčkové. Věřím, že všechny přítomné ženy, 
babičky a maminky krásně zazpívané melodie 
zahřály u srdíčka. Stále děti pokračují v 
plaveckém kursu a musím s potěšením 
konstatovat, že jezdí moc rády, hodně si to užívají 
a ještě je paní instruktorky plavání chválí, že jsou 
moc hodné a je radost s nimi pracovat. To nás velmi těší. 25. 5. k nám opět přijela paní fotografka a, i když ten den počasí zrovna 
nepřálo, na fotkách to není vůbec znát. Jsou krásné stejně jako loni a předloni. Tímto moc děkujeme paní Magdě Langhans. Dne 
26. 5. se opět uskutečnilo setkání domácích školáků s našimi dětmi. Na naší škole se vyučuje 13 žáků v domácím nebo také 
individuálním vzdělávání. V pátek se opět všichni sjeli ze všech koutů republiky k nám do Radimi, kde je naše asistentka pro 
domácí vzdělávání Ing. Stanislava Kratochvílová a její asistenti znalí problematiky přezkušovali z probraného učiva. Den proběhl v 
krásné, pohodové atmosféře v oboustranné symbióze nás a našich děti a domácích školáků s jejich rodiči. Prvního června jsme 
společně na den dětí společně po příjezdu z plavání oslavili svůj svátek. Školáci si pro děti ze školky připravili různé soutěže a za 
každou splněnou disciplínu si vysloužili odměnu v podobě samolepky. Celé sportovní dopoledne jsme zakončili výborným 
obědem. Paní kuchařka Simona připravila dětem speciální oběd ke dni dětí (langoše) doplněný sladkou tečkou a to zmrzlinou. Za 
to ji moc děkujeme  Spokojenost a radost v očích vašich dětí z prožitého dne i foto z jiných akcí si můžete prohlédnout ve 
fotogalerii: http://zsamsradim.rajce.idnes.cz/ 
 
Co nás čeká: 
MŠ       ZŠ 
14. 6.  Výlet k Vondráčkům    12.6 -14.6.  Škola v přírodě 
20. 6.   Loučení s předškoláky + opékání    20. 6.   Společné opékání s MŠ 
       26.6.    Schůzka rodičů budoucích prvňáčků 
27. 6.  Výlet do Jinolic     29. 6.   Školní akademie v restauraci u Růže, 
28. 6. Spaní předškoláků v MŠ      loučení a následné přespání páťáků v ZŠ 

 
Webové stránky http://www.zsradim.cz/  
Facebok  https://www.facebook.com/Z%C3%A1kladn%C3%AD-%C5%A1kola-a-mate%C5%99sk%C3%A1-%C5%A1kola-
Radim-okr-Ji%C4%8D%C3%ADn-1093452804000255/?fref=ts 
 
Hezké, slunné dny plné pohody vám všem:-)         - Radka Koláčná - 

http://zsamsradim.rajce.idnes.cz/
http://www.zsradim.cz/
https://www.facebook.com/Z%C3%A1kladn%C3%AD-%C5%A1kola-a-mate%C5%99sk%C3%A1-%C5%A1kola-Radim-okr-Ji%C4%8D%C3%ADn-1093452804000255/?fref=ts
https://www.facebook.com/Z%C3%A1kladn%C3%AD-%C5%A1kola-a-mate%C5%99sk%C3%A1-%C5%A1kola-Radim-okr-Ji%C4%8D%C3%ADn-1093452804000255/?fref=ts


    

 

  

 

 

 Jsi zanedlouho sedmdesátník a se zemědělstvím je spojen celý Tvůj profesní život, jak to tedy s Tvým zapojením v JZD 
a dále v ZS Radim za ta dlouhá léta bylo?  

Je to opravdu dávno. O tom, že mým povoláním bude zemědělství, ve 14 letech rozhodli tehdejší vedoucí činitelé. A tak jsem se 
přihlásil na SZTŠ v Hořicích, přestože jsem měl tehdy jiné plány související s výborným prospěchem ve škole po celé období. 
Zemědělskou školu jsem vystudoval s vyznamenáním a když někteří spolužáci se hlásili ke studiu na VŠ, já jsem se rozhodl jít do 
provozu JZD Radim jako zootechnik od 1.7.1966. Nepřemýšlel jsem o tom, že 1.10 nastoupím ZVS a další rok jsem strávil znovu ve 
vojenské škole. Odmítl jsem nabídku na důstojníka z povolání a jako zootechnik jsem pracoval až do konce roku 1996, kdy byla na 
základě usnesení členské schůze družstva založena Zemědělská společnost Radim a.s. V té jsem se stal předsedou představenstva 
a jmenován ředitelem. Po 20 ti letech se z ní stal moderní a prosperující podnik a od 1.1.2016 převzal řízení syn Martin. 

 Studoval jsi nejdříve střední školu v Hořicích, později dálkově vysokou školu v Praze Suchdole, bylo to jistě užitečné, 
pomohlo by tomu ještě něco navíc, třeba management? 

Jak jsem řekl, že po skončení střední školy jsem o dalším studování neuvažoval. Činnost v rostlinné i živočišné výrobě byla přesně 
plánovaná i řízená po odborné stránce Okresní zemědělskou správou. Nastala však situace, kdy bylo vyžadováno další vzdělávání 
technických pracovníků jak politicky. Tak odborně. Zvolil jsem tedy po 18 letech přihlášku na VŠZ v Praze. Musím se přiznat, že 
v prvních semestrech bylo třeba zapojit všechny mozkové závity s vědomím, že musím uspět, aby nebyla ostuda. V dalších 
ročnících se jednalo o rozšíření některých znalostí a zkušeností z provozu a samozřejmě poznání nových technologií v oboru 
zootechnika. Některé jsme vyzkoušeli v našem podniku. Konkrétně problém reprodukce biotechnologie, přenosy embryí. Musí 
dodat, že jsem se později několikrát na VŠ stavoval a s několika profesory se zájmem diskutoval o provozních problémech a 
výsledcích. V dnešní době je snaha se přizpůsobit působení trhu a někdy přestávají platit zásady z pohledu pěstování či chovu. 

 Na jaké rozloze Zemědělská společnost hospodaří a je to optimální plocha? 
Dle mého názoru je rozloha užívané zemědělské půdy společností odpovídající zaměření v rostlinné, živočišné výrobě a 
provozování BPS kolem 1000 ha. V současné době se nacházíme v nezvyklém konkurenčním prostředí, přestaly platit některé 
dohody mezi uživateli zemědělské půdy v našem regionu. Naše společnost této výměry zatím nedosahuje. 

 Jak přispěla k ekonomice Vaší firmy bioplynová stanice v Soběrazi? 
Výroba elektřiny z obnovitelných zdrojů formou bioplynové stanice se stala významnou součástí ekonomiky podniku. Příprava a 
realizace má svou historii. Nastavené podmínky a slíbené dotace na investici měly přispět k rozšíření této technologie a přispět 
ke zlepšení ekonomiky. Vše začalo úvahou zabudovat fotovoltaické články na střechy budov společnosti. V té době se již měnily 
podmínky provozování, byly problémy s možností připojení do sítě ČEZ a s financováním ze strany bank. Další variantou byla 
výstavba BPS. Ta se oddálila jednáním o možnost připojení do sítě ČEZ, mezitím byly zrušeny dotace a představenstvo 
odsouhlasilo i za těchto podmínek přípravu a realizaci stanice s výkonem 600 kW. Podmínkou úspěšného provozu je dostatek 
vlastních surovin, stálá pohotovost spolehlivého kolektivu. Jak už jsem řekl je významným zdrojem tržeb, je možné využít 
odpadní teplo z kogenerační jednotky a v neposlední řadě digestát jako organické hnojivo. 

 Plánuje zemědělská společnost nějaké další zásadní stavební investice nejbližší době?  
Poslední stavební investice byly spojeny s využitím odpadního tepla z kogenerační jednotky. Dnes jsou všechny provozované 
budovy ve středisku Soběraz vytápěny právě odpadním teplem. Tím mám na mysli teplovod do jednotlivých budov, vybavení 
agregáty. Nejnovější investicí jsou skladovací sila na obilí, která mají zařízení pro dosoušení zrna odpadním teplem z  teplovodu 
přes výměník. Hledáme další možnosti využití tepla. Společnost se nyní zaměří na dovybavení o obnovu strojového vybavení 
v  rostlinné a živočišné výrobě. 

 Pamatujeme že, tehdy to ještě bylo JZD, mělo vedlejší činnosti, hromosvodáře či dokonce chování kožešinových zvířat. 
Je či není výhodná takováto doplňková činnost? 

Taky se na tu dobu pamatuji. Činnost hromosvodářů v té době byla žádaná a přinášela družstvu významnou část tržeb. Na 
myšlenku chovu kožešinových zvířat mě přivedl můj spolužák na VŠ, který jej provozoval v oblasti Tachova. Zprostředkovali jsme 
nákup farmy u Nepomuku a její rozšíření. Vše bylo vedeno snahou získat devizy prodejem kožek z odchovaných zvířat. Provoz 
později skončil po změně cenových podmínek, nástupem ochránců zvířat a zrušením farmy. V dnešní době také mají některé 
podniky doplňkové činnosti. Převážně se jedná o obchodní činnost, servisní služby, ve snaze vyrovnat výkyvy tržeb vlivem 
měnících se cen zemědělských komodit. 

 Zemědělství se výrazně změnilo, myslíme tím i to, že manuální práci, která byla před čtyřiceti lety naprosto zásadní, 
nahrazuje stále více technika. To jistě znamená, že zaměstnanci potřebují zvládnout všechny ty žací, secí, kultivovací 
stroje či techniku v kravínech nebo v bioplynové stanici. Jak se shánějí a co potřebují umět? 

Dnešní zemědělský provoz se nedá vůbec srovnat se stavem před 50 ti lety. Úroveň dnešní používané techniky umožní výrazné 
snížení počtu pracovníků v zemědělství. Jednak nejsou a ani by dnes dřívější namáhavou práci nikdo nedělal. S tím souvisí právě 

Předsedu představenstva Zemědělské společnosti Radim a.s.  
Ing. Jaroslava Glose 



    

 

  

červen 2013 – velká voda u dolního 

mlýna na Tužíně 

 

potřeba zvládnout moderní techniku ze strany obsluhy. Bohužel dnešní situace v zemědělském školství není po odborné stránce 
odpovídající potřebám. Zamrzela mě v poslední době informace o praktické výuce ve školním statku ZŠ v Hořicích, kde jsem před 
51 lety maturoval. Konstatování, že studenti ve výuce slyší o nejmodernější technologii a na statku vidí několik živých zvířat 
krmených z vozíku na drážce, mě zaráží.  

 Mění se samozřejmě struktura plodin, které je ekonomicky zajímavé pěstovat a rozdíly jsou jistě i v živočišné výrobě. 
Jaké, prosíme? 

Tato otázka souvisí i s rozsahem rostlinné a živočišné výroby v daném subjektu. Všeobecně se dá říci, že s výrazným poklesem 
stavu hlavně skotu, se omezilo pěstování krmných plodin a rostlinná výroba je více orientována na tržní plodiny. A zde platí, že 
snaha je pěstovat to co se lépe nebo vůbec prodá. V současné době jsou pole oseta výrazně žlutou plodinou, protože cena za 
semeno řepky je dlouhodobě na slušné úrovni. Podobná situace je v živočišné výrobě. Výroba mléka už prošla několikrát krizí, co 
se týká ceny (byla 2 Kč pod náklady na 1 litr). Někteří chovatelé úplně chov zrušili, někteří přecházejí na chov bez tržní produkce 
mléka, jinak masných plemen. 

 Často se říká, že zemědělec má jen čtyři nepřátele: jaro, léto, podzim a zimu, vtipálkové pak dodávají ještě pátého – 
Evropskou unii. Jak je to (ve zkratce) s dotacemi v České republice v porovnání se zmíněnou EU?  

Tato otázka navazuje na předešlou. Se vstupem do EU začaly platit tzv. kvóty upravující produkci na mléko, cukrovku. Pro ČR 
došlo k výrazné regulaci produkce. S tím právě souvisí výrazný pokles stavů skotu, prasat a také plochy pěstované cukrovky u nás. 
Dnes už zmíněné kvóty neplatí. Jsou větší problémy s odbytem a to má negativní vliv na nákupní ceny. Dle informací se ve 
státech původních EÚ zvýšená produkce řeší vývozem, za nižší ceny s finančním přispěním státu výrobcům. To podráží naše 
dodavatele, kde prodej za podnákladové ceny je otázka času a výroba se omezuje. Systém dotací není spravedlivý a záleží na 
tom, jak jednotlivé státy přistupují k zemědělství a produkci vlastních potravin jako celku. 

 Kam tedy kráčí zemědělství? Nepřeválcuje místní (myslíme české) producenty potravin dovoz, mnohdy lacinějších a 
možná i nekvalitnějších komodit? 

Zemědělství nezanikne, počet lidí na zeměkouli stoupá a mnoho jich hladoví. V našem státě je odlišná situace v tom, že většina 
maloobchodního trhu potravin probíhá přes supermarkety většinou ve vlastnictví cizího kapitálu, do jejichž obchodu se těžko 
zasahuje. Naši zemědělci při privatizaci přišli o mlékárny a výkupy, které původně založili naši dědové a tátové. V dnešní době se 
rozšiřuje myšlenka zakládání odbytových družstev s větším vlivem na zpracovatelské podniky. Docela se oživila myšlenka spojení 
několika odbytových družstev v republice a studie na možnost vlastní mlékárny za přispění zemědělců, ministerstva a EU. Asi 
také sledujeme různé mediální kampaně o původu potravin. Jednou jsou lepší ty z dovozu, jindy domácí. Věřím, že domácí a 
kvalitní u nás spotřebitelů zvítězí.  
 

Ptali se Václav Nidrle a Miroslav Říha, kteří příště vyzpovídají pana Mgr. Josefa Kordíka, faráře železnické farnosti, který působí i 
v Radimi. 
 

ZAPSÁNO V OBECNÍ KRONICE - červen 1997                              
Pokračujeme výpisem z obecní kroniky, jak události zaznamenal pan Václav Nidrle před dvaceti lety.         
 

Měsíc červen začal s ranními teplotami do 5°C a odpoledne do 20°C, postupně se 
oteplovalo. Odvárkovi pokračují na stavbě domku a Z. Pozdníček provedl 
zateplení stavení polystyrenem s novou omítkou. Pěkné a teplé dny, kdy se 
začalo sušit na polích i loukách, vystřídaly bouřky s vydatným deštěm. Hostinský 
Janda dal do provozu sezení pod ořechem. Následovaly slunečné dny s teplotami 
kolem 24°C, začínají zrát třešně a jahody, včelaři vytáčejí květný med, jehož 
hlavním zdrojem byla řepka. V polovině měsíce se ve Studeňanech na návsi u 
Šoltysů se konala výstava obrazů. Na obecním úřadě se řešily připomínky 
památkářů k výstavbě domku pana Albrechta ve Studeňanech. 20.6 došlo ke 
střihovému dešti (srazily se teplá a studená fronta) a v obci spadlo 42 mm a 

následovalo 6 chladnějších dnů. Hasičská zbrojnice dostala nová vrata, pan 
Nesvadba nahodil kolnu, Maťátkovi opravili střechu a u Valentů přestavovali 
domek. Firma Janda podřezává zdi zbrojnice a dává izolaci. 27.6 po celodenním 
vedru 27°C přišla večer bouřka s lijákem. V hodnocení výuky a znalostí žáků, byla radimská škola hodnocena ze 470 škol na 71 
místě. Končil školní rok a děti se rozjely na prázdniny. Na Podhájí začal první turnus tábora dětí z Jablonce. Hasičské družstvo žen 
se umístilo na 4. místě v okresní soutěži v Markvarticích. Ve věku 73 let zemřel náhle v traktoru pan Antonín Macek ze Soběraze. 
Do obce se k otci přistěhoval Vladislav Frýba se ženou Martinou a dcerou Adélkou do bytovky čp.23. Poslední dva dny teplota 
stoupla na 30°C, bouřilo, ale nepršelo. Za měsíc červen spadlo celkem 118 mm vody, což je nadprůměrná hodnota. Dozrály 
třešně a jahody a výkup prováděl Jaroslav Štál. Za třešně platil 10-12 Kč a za jahody 20-30 Kč.  
                                                                                        

Z Wikipedie - události ve světě a v ČR  
   2. června – podali demisi ministři Vladimír Dlouhý (ODA) a Ivan Filip (ODS) 
   5. června – zemřel slovenský herec, zpěvák a komik Ivan Krajíček (*24.05.1940) 
 10. června – poprvé od listopadu 1989 požádala vláda o vyslovení důvěry (pro 101) 
 12. června – oznamuje prezident Havel svoji kandidaturu na prezidenta 
 29. června – zemřela spisovatelka Ema Řezáčová (17.11.1903) 

 
Pokračování v příštím čísle                                                      Pro OZ zpracoval Miroslav Říha 



    

 

  

Čarodějnický rej a ohlédnutí za úspěšnými soutěžemi. 
 
Poslední dubnový den se to na hřišti opět hemžilo čarodějnicemi. Byly připraveny soutěže a hry. 
Nejdříve museli čarodějnice a čarodějové projít zkouškou, aby mohli být připuštěni k dalším soutěžím. 
Soutěžilo se v prolézání pavučinou, hodu koštětem, slalomu. Nakonec jsme vyhlásili nejlepší 
čarodějnici a podpálili oheň za hřbitovem. Jen škoda studeného počasí. 
 
 Se 14 dětmi jsme se zúčastnili okresního kola v atletice. Malí závodníci se velmi snažili a šest z nich 
se probojovalo do krajského kola. Mezi medailisty byli Natálka Karbanová na třetím místě, Bára 
Říhová na druhém místě, Vítek Barochovský byl druhý a Lucka Drahoňovská obsadila stejné místo. V krajském kole byli opět 
všichni skvělí. Bára skončila na 7. místě, Natálka byla 9., Lucka obsadila krásné 5. místo. Mezi chlapci skončil Vláďa Kříž na 8. 
místě a Vítek Barochovský neporušil tradici a získal 4. místo. Mimo to ještě všichni přispěli ve svých kategoriích ke druhým 
místům družstev Jičína. 

 
V ten samý den se konal turnaj v barevném volejbalu v Radimi na hřišti „Radimský wimbledon“.  
Letos jsme pro plánovaný velký počet družstev hráli od rána žlutý a červený a odpoledne oranžový a modrý  volejbal. Turnaje se 
zúčastnilo 152 dětí. O krásné sladké odměny se postaral Pepa Rohlíček. Turnaj se opět podařilo zvládnout a musím moc 
poděkovat všem, kteří k tomu přispěli.  
Poslední květnovou sobotu jsme pořádali Dětské sportovní odpoledne s malým překvapením. Během odpoledne nás navštívil 
Moto team Rallye Paříž-Dakar. Pánové Suchý a Engel předvedli závodní osobní vůz a motocykl. Myslím, že 30 dětem velmi 
zpříjemnili odpoledne. Děti se mohly svézt a dostaly podepsané plakáty. Odpoledne se moc povedlo a litovat mohou všichni, kdo  
nepřišli. 

 
 
Do konce školního roku nás ještě čeká 18.6. závěrečný 
turnaj v barevném volejbalu ve Dřevěnicích. Fotbalový 
turnaj pořádáme 25.6. A na začátku prázdnin tradiční letos 
Pirátský tábor. Pokud by měl někdo zájem, ještě pár 
volných míst máme. 
 
Ráda bych ještě upozornila na Nohejbalový turnaj 
22.7.2017 od 9.00 hod.  
 
Všem na závěr přeji pěknou dovolenou a dětem prosluněné 
prázdniny. 

    - Štěpánka Kořínková – 

 
ZÁJEZD  DO  PRAHY  

 

v neděli dne 25.6.2017 
 
GRÉVIN - MUZEUM VOSKOVÝCH FIGURÍN a  
plavba lodí po Vltavě, vše s průvodcem. 
 
Přihlášky v Jednotě nebo na tel. 731409498 
 



    

 

  

TUŽÍN – POPISNÁ ČÍSLA 
 

 
ČÍSLO 21 – VĚRA MÜLLEROVÁ 
Dřevěné stavení v roce 1913 vyhořelo a František Frýba nechal vystavět nové, ale už zděné. 
Od roku 1936 ho vlastnil rod Hamanů. V roce 1954 Václav Haman ml. (1932-1996) a po 
jeho smrti Zdena Hamanová (1946). Od roku 2004 je majitelkou její neteř Věra Müllerová 
(1967), která bydlí v Jičíně. Stavení je trvale obydleno synem Václavem Müllerem (1987). 
   
 

 
ČÍSLO 22 – JANA A VÁCLAV  JERHOTOVI, JAROSLAV A JITKA ADOLFOVI 
Dolení mlýn, první zmínka je o něm z počátku 17.století, v kupní smlouvě o prodeji 
panství Kumburského. Do soukromých rukou byl převeden před rokem 1782 a jeho 
prvním majitelem byl Josef Laušman. Od roku 1915 byli majiteli Jan Beneš (1874-1944) 
z Klášter Hradiště nad Jizerou s manželkou Anastázií (1879-1962) rozenou Kyselovou 
z Mnichova Hradiště. V roce 1932 nechali přistavět pekárnu a žitný chléb mlynář 
rozvážel do širokého okolí. Měli syna Václava (1903-1974) a dceru Anastázii provdanou 
Adolfovou do Úlibic. Syn Václav se stal majitelem v roce 1945  a po jeho smrti jeho 
manželka Marie (1912-1991) rozená Šimková z Tužína. Ve mlýně byl poháněn vodním 
kolem alternátor na 120 V a sloužil k osvětlení. Po zavedení elektrického proudu v obci v roce 1955 měl mlýn dva rozvody 
elektřiny. Už se nemlelo a JZD zde jen šrotovalo obilí. Benešovi byli bezdětní a roku 1977 se stali majiteli Jana (rozená Adolfová) a 
Václav Jerhotovi z Mladé Boleslavi a Jaroslav a Jitka Adolfovi z Úlibic. Stavení postupně rekonstruovali a slouží k rekreaci.       

 
 
ČÍSLO 23 – JIŽ NEEXISTUJÍCÍ 
Chalupu vlastnil kartuziánský řád, bydlel zde hlídač klášterských sádek. Po zrušení řádu 
v roce 1782 prodána Josefu Gloszovi. R.1927 byl majitelem Jan Beneš a od roku 1934 již 
neobydlena. Zbourána v roce 1941 a zůstal po ní pouze sklep. Toto číslo bylo přiděleno 
nově postavenému domu. 
 

 
  

ČÍSLO 23 – JIŘÍ HOLUŠKA 
Nové stavení postavené Ladislavem Holuškou (1928-2010) bylo kolaudováno v roce 1974. 
Současným majitelem je jeho syn Jiří Holuška z Hradce Králové a stavení slouží k rekreaci. 
 
V příštím čísle popíšeme čísla 24 a 25 – informace o nich rádi uvítáme: Miroslav Říha 
tel.607936444, email riha.mirek2@centrum.cz a Václav Nidrle ml.  tel.603346410, email 
nidrlovi@wo.cz   

- Autorský kolektiv – 
 
 

Putování za Váchalem a Mackovou dne 1.6.2017 
Až jednou budete chtít zažít zajímavé, klidné a poetické odpoledne, vydejte se do Radimi a Studeňan u Jičína. Na pohled malé a 
klidné vesničky překypují pozitivní energií a atmosférou přátelského prostředí. To jsme měli možnost poznat i my, když jsme se 
vydali se studentkami Gymnázia a SOŠPg v Nové Pace po stopách Josefa Váchala a Anny Mackové. Cestu nám doporučila Vlaďka 
Wildová z jičínské Valdické brány a v Radimi se nás přímo mateřsky ujala místní starostka, paní Brixová se svým bratrem. Myslím, 
že ani odborníci z národní galerie by nám o secesním a dekadentním malíři Josefu Váchalovi, který ve Studeňanech strávil 
posledních třicet let života, neřekli více. Zajímavá expozice v domku na návsi byla společně s fundovaným výkladem pana 
Oldřicha Hakena opravdovým překvapením. Co nás přímo uchvátilo, byla nyní místní knihovna v Radimi - citlivě opravená 
historická roubenka s komorním interiérem. Připomíná atmosféru anglického aristokratického venkova z britských filmů. Tady 
snad začne číst každý. Myslím, že tento zajímavý prostor jednou objeví i filmaři. Charismatická paní starostka o všech aktivitách a 
bohatém kulturním žití v obci mluvila velice skromně, s patriotismem, ze kterého, myslím, těží celé okolí.  

- PaedDr. Kateřina Krausová, Gymnázium a SOŠPg Nová Paka – 
 
 

Krásné prázdniny všem dětem a hezkou dovolenou našim čtenářům přeje 
redakce OBECNÍHO ZPRAVODAJE 
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